منهجية تقنين المعاملات المالية المعاصرة تجربة مجلة الأحكام العدلية ومجلة الأحكام الشرعية أنموذجًا دراسة وصفية تأصيلية مقارنة

د. نایف بن جمعان عبود حریدان **

د. أمين سالم عبد الله بن عثمان *

الملخص:

اعتنى هذا البحث بتقديم منهجية علمية لتقنين المعاملات المالية المعاصرة بالاستفادة من تجربة مجلة الأحكام العدلية، ومجلة الأحكام الشرعية، بدراسة تأصيلية مقارنة، وقد اشتمل البحث على ثلاثة مباحث: ففي المبحث الأول حاء التعريف بمفردات عنوان البحث، وفي المبحث الثاني: تم ذكر أهم الخطوات الفعلية للتقنين، أما المبحث الثالث فقد كان بعنوان: منهجية تبويب مواد التقنين بالمقارنة بين مجلة الأحكام العدلية ومجلة الأحكام الشرعية، مع ذكر تطبيقات عملية للتقنين.

ومن أهم نتائج البحث: الوصول إلى منهجيات علمية في أهم القضايا المتعلقة بتقنين المعاملات المالية التي من أبرزها:

- منهجية في اختيار المصادر والمراجع، وتم تقسيمها على أنواع؛ فمنها الأساسية الأصيلة؛ كالكتاب والسنة، ومنها الكتب الفقهية وكتب الفتاوى، ومنها المراجع الحديثة.
- منهجية في ضوابط عَدِّ المسألة من المسائل المعاصرة حتى يتم التقنين، لكونها من القضايا التي استحدثها الناس، أو تغير موجب الحكم عليها، أو لكونها تحمل اسمًا جديدًا، أو أنها مركبة من أكثر من عقد.
- منهجية في أهم المرتكزات والموجهات في ترجيح حكم المسألة المعاصرة التي يتم تقنينها؛ كعدم الاعتماد على مذهب معين، والتركيز على مقاصد الشريعة ومآلات المسألة المراد تقنينها، وتطبيق قاعدة (الأصل في المعاملات الإباحة).
- منهجية في صياغة مواد التقنين، عن طريق الاعتناء بالصياغة اللفظية والصنعة الفقهية، من الدقة
 والسهولة، والوضوح والاختصار.
- منهجية في تبويب وترقيم مقترح لتقنين المعاملات المالية، اشتمل على خمسة أبواب من مسائل
 المعاملات المالية المعاصرة.

المقدمة:

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على نبينا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين، أما بعد:

فقد اشتملت مجلة الأحكام العدلية ومجلة الأحكام الشرعية (1) على علم غزير، تم صياغته ونظمه في كلمات دقيقة، وعبارات مختصرة وحيزة، منتقاة بعناية فائقة، ومعبرة عن معان كبيرة، وهو ما يسمى بالتقنين،

^{*}أستاذ الفقه المقارن المساعد بقسم الدراسات الإسلامية - كلية التربية - جامعة سيئون

^{**}استاذ مشارك في الفقه المقارن والمعاملات المالية المعاصرة - جامعة نجران

Shari'a and consequences of the issue to be codified, and applying the rule of rooting for the permissible transactions.

- Methodology for the formulation of the codified articles through taking care of the verbal and jurisprudence form in order to be accurate, easy, clear and shortened.
- Methodology for the proposed tabulation and numbering the standardization of financial transactions which included five parts of contemporary financial transactions.

The study provided a scientific methodology for codifying the modern financial transactions. It benefited from the experience of the Journal of Fair Judgments, as well as the Journal of Shari'ia Judgments in a rooting comparative study. The study included three chapters: The first chapter defined the study title terms. The second chapter contained the actual steps for codifications. The third chapter was entitled the Methodology of classifying the legal articles in comparison to the Journal of Fair Judgments and the Journal of Shari'ia Judgments with practical applications of codification.

The most important results of the study were as follows: getting access to scientific methodologies in the most important issues related to the codification of financial transactions, notably:

- Methodology for the selection of sources and references. These were divided into types; the fundamental and authentic ones, such as the Holy Quran and Sunnah, including books of jurisprudence, fatwas (Advisory opinions), as well as modern references.
- Methodology for the disciplines of considering the contemporary issues till they
 are codified, such as the issues that are introduced by people, the ones which
 their judgment is changed, those that have a new name, or the ones which are
 complicated for more than a decade.
- Methodology for the most important pillars and orientations which support the
 judgment of the contemporary codified issue, such as the Unrelying on a
 particular school, focusing on the purposes of the Shari'a and consequences of
 the issue to be codified, and applying the rule of rooting for the permissible
 transactions.
- Methodology for the formulation of the codified articles through taking care of the verbal and jurisprudence form in order to be accurate, easy, clear and shortened.
- Methodology for the proposed tabulation and numbering the standardization of financial transactions which included five parts of contemporary financial transactions.